
OSTRAVA – Poslední fanfára odtrou-
bená v kompresorovně šachty 
Anselm na slavnostním večeru 
s předáváním Cen Nadace OKD 
byla pro Česlava Santariuse. Rodák 
z hornické obce Stonava, který 
letos oslavil šestašedesátku, se stal 
Osobností neziskové sféry 2011. 
Zasloužil si to působením ve Slez-
ské diakonii, již také zakládal!

Jaké jsou první dojmy z ocenění?
Jsem moc vděčný! Potěšila mě už 
nominace; bylo jasné, že to musí 
být buď Lázsló Sümegh, Kumar 
Vishwanathan, nebo já. Každo-
pádně moc děkuji! Je to ocenění 
mojí dvacetileté práce pro společ-
nost, ve které žijeme. Jsem rád, že 
u toho byla moje manželka Irena. 
Za vše, čeho jsem dosáhl, vděčím 
také jí. Patří jí mé ocenění. V lis-

topadu spolu budeme pětačtyři-
cet let.

Co bylo před Slezskou diakonií?
Dětství v dělnické kolonii ve Sto-
navě, prakticky na dohled 
od šachet. I když jsem sám na nich 
nikdy nedělal, kořeny mé rodi-
ny jsou spjaty s hornictvím i jeho 
tradicemi. Dědové byli všichni 
horníci, šachty daly práci i byd-
lení mým příbuzným. Já se vyučil 
elektrikářem a dělal v Nové huti 
v Ostravě. Po průmyslovce a vyso-
ké škole jsem byl na tamním útva-
ru organizace a řízení, což mi dos-
ti pomohlo při práci v neziskovém 
sektoru. Novou huť jsem opustil 
kvůli Slezské diakonii, stál jsem 
u jejího vzniku a až do loňského 
roku, kdy přišel důchodový věk, 
jsem ji vedl. Jaké byly začátky v neziskovce?

Jako velká neznámá! V tomto stá-
tě – na rozdíl od tehdejší Německé 
demokratické republiky či socia-
listického Maďarska a Polska – nic 
takového od roku 1960 nebylo. 
Existovaly pouze státní sociální 
služby. Na počátku nebyly jen pro-
blémy s chybějícími penězi nebo 
budovami, naráželi jsme někdy 
na nepochopení úředníků. Což je 
pochopitelné, desítky let to zde 
nebylo, neznali to. Později jsem 
spolupracoval s Danou Divákovou 
a koordinoval i neziskový sektor 
na krajské úrovni.

Co vás na této práci nejvíce těší?
Že se naše práce podařila i stále 
daří. Ale snad nejvíce mě těší, že 
jsme zařídili tak komplexní péči 
o klienty s mentálním a fyzickým 

postižením především v regionu 
Karvinska a Třinecka. Věnujeme 
se jim prakticky od narození. Pak 
jsou mateřské školky, školy, uče-
ní, dílny, práce, chráněné bydlení 
až po pomoc seniorům. Jisté zado-
stiučinění cítím i z mé domovské 
obce, ta, když za přispění OKD 
postavila dům s pečovatelskou 
službou, dala ho do provozová-
ní právě Slezské diakonii. Díky 
za důvěru!

A vaše spolupráce s Nadací OKD?
Ta trvá od samotného začátku, 
od založení této nadace. Nedělám si 
legraci, ale skutečně to v tuto chví-
li nespočítám. Nedokážu vyjmeno-
vat, na čem jsme spolupracovali, 
kde všude nás podpořila. Cením si 
toho, že jsem dostal tuto cenu prá-
vě od Nadace OKD! Radek Lukša

OSTRAVA – Česká republika patří 
k zemím s největším podílem dětí 
v ústavní péči na obyvatele. Podle 
tiskové zprávy Transformace a sjed-
nocení systému péče o ohrožené 
děti ministerstva práce a sociálních 
věcí z ledna 2009 je v ústavních 
zařízeních včetně ÚSP asi 21 až 22 
tisíc dětí. Více než devět tisíc z nich 
je umístěno v ústavních zařízeních 
na základě rozhodnutí soudu. 

Alarmující je skutečnost, že 
většina těchto dětí po odchodu 
z ústavní výchovy nedokáže obstát 
v běžném životě. Mnoho z nich 
odchází z dětského domova, aniž 
by měly možnost zažít prostředí 
funkční rodiny, a tak samy v rodin-
ném životě selhávají. Mnohdy 
natolik, že jejich děti se opět ocitají 
v dětském domově. 

Podle studie Ministerstva vnit-
ra se celkem 56 procent dětí, které 
opustily DD nebo výchovné ústa-
vy  v letech 1995 až 2004, dopusti-
lo v následujících třech letech trest-
né činnosti. Převážná část z nich se 

trestné činnosti dopustila poprvé až 
po odchodu z institucionální péče.

Jednou z organizací, které se 
snaží tuto situaci alespoň částeč-
ně zlepšit, je pražské občanské 
sdružení Letní dům. Na realizaci 
programu Spolu o krok dále, který 
je zaměřen na usnadnění vstupu 

do samostatného života dětem 
z dětských domovů, mu od roku 
2009 přispívá i Nadace OKD. Letos 
navíc ocenila jeho činnost cenou 
NOKD v kategorii Pro zdraví.

„Hornictví? Určitě je to vel-
ká dřina, ale je to pro mne vel-
mi vzdálená oblast,“ řekl při 

slavnostním vyhlášení cen NOKD 
v Landek parku ředitel Letního 
domu Cyril Zákora. Nadaci OKD 
našli na internetu při vyhledává-
ní fi nančních zdrojů, ale od žádosti 
o grant z Ostravy si moc neslibova-
li. Dnes ji pokládají za jednoho ze 
svých nejlepších partnerů.

„Žijeme z roku na rok, jsme 
závislí na grantech a nikdy neví-
me, kolik peněz budeme na svoji 
činnost mít. Pro realizaci dlouho-
dobých programů, jako je Spolu 
o krok dále, který běží už čtvrtým 
rokem, přitom potřebujeme mít 
zajištěný alespoň základní rozpo-
čet. Proto je pro nás vždy důležité, 
jestli je na daný fi nanční zdroj spo-
leh. Nadace OKD patří ke třem 
nadacím, které nás podporují pra-
videlně, mají jasná pravidla a řád 
a můžeme se na ně spolehnout. 
Vážíme si toho o to víc, že není 
z Prahy ani Čech, ale z druhého 
konce republiky,“ vysvětlil dvaatři-
cetiletý pražský sociální pracovník.

Bohuslav Krzyžanek

Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Velké fi nále pro Česlava Santariuse!
Zakladatel a ředitel Slezské diakonie ve výslužbě se za práci pro potřebné stal Osobností neziskové sféry 2011

Pomoc na cestě k samostatnému životu
Ceny za nejlepší projekty převzali zástupci čtyř neziskových organizací. V kategorii Pro zdraví ji získal Letní dům Praha

Hlavní předáci z dolů 
předali čtyři ocenění
OSTRAVA – Na prvním ročníku 
předávali ceny nejlepším projektům 
představitelé OKD a její fi remní 
nadace, na dalším ředitelé dolů 
a na tom právě proběhnuvším pak 
přímo horníci. Čtyři hlavní předáci, 
po jednom z každé šachty. Jaké to 
pro ně bylo?

Martin Dzierža
z rubání Dolu Karviná, závod Lazy,

šel jako 
první, v pro-
gramu Pro 
zdraví. „Je to 
čest, že jsem 
se toho mohl 
zúčastnit. Že 
pozvali taky 

obyčejné havíře. Byl jsem potěšen, 
stejně jako ostatní předáci, kteří tam 
byli, i ti samotní ocenění. S projekty 
podporovanými NOKD jsem se zatím 
osobně nesetkal, ale je jasné, že jde 
o dobrou věc.“

Roman Badura
z rubání Dolu Darkov,

potěšil 
výherce 
v programu 
Pro radost. 
„Velká pocta. 
Tréma? 
Tak tu jsem 
neměl, jsem 

zvyklý na větší množství lidí, i když 
něco jiného je to před kolektivem 
chlapů na šachtě a něco jiného 
tady. Předal jsem každopádně 
cenu za ušlechtilou věc. A navíc 
lidem z Karvinska, kde máme doly 
i tradice.“

Roman Valchař 
z rubání Dolu ČSM, závod Jih,

byl na pódiu 
při vyhla-
šování 
programu 
Pro budouc-
nost. „Kdyby 
na pódiu!? 
Poprvé jsem 

byl i na takovém galavečeru s vede-
ním OKD i dalšími hosty. Přiznávám 
se, že jsem do této chvíle neměl 
o NOKD moc ponětí, co jsem tu ale 
viděl a slyšet, mi ji dostalo pořádně 
do povědomí. Dělá to fajn!“

Martin Řepišťák
z příprav Dolu Paskov, závod Staříč,

předával 
v poslední 
kategorii 
Pro Evropu. 
„Když je 
to nadace 
hornické 
fi rmy, tak 

by u toho měl nějaký ten havíř být, 
ne? To, že NOKD pomáhá lidem, 
kteří to potřebují, a má záběr od dětí 
po penzisty, je dobře. Jsem rád, že 
jsem poznal nejen konkrétní projekty, 
ale i lidi, kteří za nimi stojí.“
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Ředitel Letního domu Cyril Zákora si přijel pro Cenu Nadace OKD v kategorii Pro zdraví z Prahy. 

Osobnost neziskové sféry roku 2011 při slavnostních chvílích.

Česlav Santarius s manželkou Irenou, jež ho velmi podporuje.


